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در سایه غفلت دولت از اقتصاد مقاومتی رخ داد

سقوط مداوم بورس و نوسانات شدید در بازار سکه و ارز
گروه اقتصادی- 

مقاومتی  اقتصاد  از  با غفلت دولت روحانی 
و امید بیــش از حد به اثرگذاری برجام، پس از 
انتشــار اخباری مبنی بر خروج آمریکا از این 
توافقنامه؛ بازار های بورس، سکه و ارز ایران با 

سقوط و نوسان زیادی مواجه شدند. 
روز یکشــنبه یکی از بدترین روزهایی بود که سه 
بازار بزرگ ایران، یعنی سکه، دلار و بورس تجربه کرد. 
روزی که هریک از این ســه بازار به نوعی با وضعیت 
نیمه بحرانی مواجه شدند، وضعیتی که احتمال ادامه 

آن نیز، همچنان وجود دارد. 
بازار بورس در این روز بیش از 500 واحد ریزش 
کرد تا مجموع ریزش آن، تنها در دو روز ابتدای هفته 
860 واحد بشود، رقمی که در نوع خود کم سابقه بوده 
و حاکی از وضعیت تاسف بار شاخص بورس می باشد. 
شــاخص بورس در حالی روز گذشته تنها با 47 
واحد افزایــش، در واقع درجا زد و به رقم 84 هزار و 
611  واحد رســید که در ابتدای ماه جاری، این رقم 
معادل 85 هــزار و 798 واحد بود، یعنی طی همین 
17 روز اخیر، شاخص بورس بیش از یک هزار و 180 

واحد سقوط آزاد کرده است! 
روز یکشنبه نیز گروه اقتصادی کیهان در گزارشی 
به این موضوع اشاره کرد و نوشت که احتمال ادامه روند 
نزولی بورس وجود دارد، چه اینکه خبر سخنگوی کاخ 
ســفید از اینکه رئیس جمهور آمریکا از راهبرد جدید 
خود برای پاســخ به رفتارهای ایران رونمایی خواهد 
کرد؛ در کنار انتشــار اخباری مبنی بر احتمال بسیار 
زیاد خروج آمریــکا از برجام همچنان به نگرانی های 

سهامداران بورس دامن می زند. 

با آمدن برجام بیچاره تر شدیم
بازار سرمایه که به دلیل ترس سهامداران از کاهش 
ارزش ســهام، بازار حساسی محسوب می شود، برخی 
سهامدارانش در شرایط کنونی ترجیح می دهند سهام 
خود را به قیمت ارزان بفروشــند تا در آینده بیش از 

این متضرر نشوند. 
یک ســهامدار بورس در همین رابطه با  اشاره به 
اینکه مسئولان بورس ما را به خاک سیاه نشانده اند، به 
خبرنگار کیهان گفت: ما اصلا برجام نخواستیم، چراکه 

با آمدن برجام بیچاره تر شدیم. 
وی بــا بیان اینکه از ســال 92 تاکنون خیری در 
بازار بورس ندیده ایم؛ تصریح کرد این چه بازار بورسی 
است که آمریکا یک عطسه کند، ما متضرر می شویم؟ 

وقتی سکه اوج می گیرد!
همانطور که ابتدای این نوشته آمد، بازار سکه نیز 
متاثر از فضای کنونی کشور با روند افزایش قیمت رو 
به رو شــده و تنها در دو روز )یکشنبه و دوشنبه( 46 

هزار تومان افزایش قیمت داشت. 
قیمت ســکه تمام بهار آزادی )تصویر امام( از یک 
میلیون و 264 هزارتومان، طی دو روز گذشته به رقم 
یک میلیون و 310 هزار تومان افزایش پیدا کرد تا باز 

هم شاهد افزایش قیمت سکه باشیم. 
دلار به آستانه رکوردزنی رسید

اما در روزهای گذشته دلار با افزایش قیمت قابل 
توجهی که داشت، به کانون تحولات ارزی کشور تبدیل 
شد. این ارز مشهور که در بازار آزاد به قیمت سه هزار 

و 964 تومان تا سه روز پیش مبادله می شد، دیروز با 
51 تومان افزایش، مرز چهار هزار تومان را درنوردید 

و به چهار هزار و 50 تومان رسید. 
هرچند پیش تر نیز با دلار چهار هزار تومانی مواجه 
شده بودیم ولی هم اکنون دوباره قیمت آن از مرز چهار 
هزار تومان عبور کرده و بیم ثبت یک رکورد دیگر تا 

پایان سال جاری را تقویت کرده است. 
گفتنی است، قیمت دلار در روز یکم مهر ماه، سه 
هــزار و 903 تومان بود که طی 17 روز اخیر بیش از 
140 تومان افزایش داشته و به چهار هزار و 50 تومان 

)4/050 تومان( رسیده است. 
البته شاید دولت از این اتفاق چندان هم ناخوشنود 
نباشــد چراکه با نزدیک شــدن به زمان ارائه بودجه 
97 و افزایــش رقم نرخ ارز در آن؛ افزایش قیمت ارز 
در بازار آزاد در حال حاضر، می تواند زمینه مناســبی 
برای پذیرش روانی افزایش رسمی این نرخ ایجاد و از 
طرف دیگر دولت هم با فروش ارز آزاد می تواند درآمد 

بیشتری کسب کند.  
از ماست که برماست

شــرایط نیمه بحرانی ســه بازار مهم کشــور که 
زمینه های مناسبی برای سوداگری در آن وجود دارد، 
مسلما نتیجه کم کاری ها و ضعف های درونی اقتصاد 
ماست؛ اگر دولت بجای اینکه تمام تخم مرغ های خود 
را در ســبد برجام بگذارد، به اقتصاد مقاومتی و لوازم 
آن )ماننــد حمایت از تولید داخــل و...( بدون اینکه 
چشــم امید به دشــمنان ایران بدوزد، پرداخته بود؛ 
مسلما اخباری از قبیل خروج آمریکا از برجام و سایر 
موارد مشابهش نمی توانست تا این حد بر روی اقتصاد 

ما کارگر شود. 

سازمان هواپیمایی کشوری نرخ بلیت پرواز های تهران - نجف- 
تهران و تهران- بغداد- تهران برای ایام اربعین حســینی)ع( را 

اعلام کرد. 
به گزارش سازمان هواپیمایی کشوری، در جلسه تعیین قیمت بلیت 
هواپیما برای ایام اربعین چگونگی توزیع و برخورد با متخلفین احتمالی 

بلیت شرکت های هواپیما در ایام اربعین مشخص شد.
معاون هوانوردی و امور بین الملل گفت: اگرچه تعیین نرخ بلیت های 
خارجی به صورت رقابتی است اما به جهت حساسیت و اهمیت موضوع 
و بــا توجه به توافقات به عمل آمده با شــرکت های هواپیمایی و تعیین 
نرخ ها در این ایام، تدابیر برخورد با هرگونه سوءاستفاده در زمینه فروش 

غیرقانونی اندیشیده شده است.
مرتضی دهقان با بیان اینکه مراکز مجاز و نرخ های تعیین شــده در 
جلسه مشترک نمایندگان ایرلاین ها به دستگاه های نظارتی ارسال خواهد 
شد گفت: لیست دفاتری که شرکت های هواپیمایی تصمیم دارند بلیت های 
اربعین را به فروش برســانند از طریق روابط عمومی به رسانه ها اعلام تا 

متقاضیان از آن طریق نسبت به تهیه بلیت اقدام کنند.
دهقان ادامه داد: شرکت های هواپیمایی نرخ قیمت بلیت پرواز تهران- 
نجف- تهران یک میلیــون و 200 هزارتومان، تهران- بغداد- تهران نیز 
یک میلیون و 200 هزار تومان و نرخ بلیت پرواز مشــهد- نجف- مشهد 
یک میلیون و 500 هزار تومان، نرخ بلیت پرواز مشــهد - بغداد-مشهد 
نیز یک میلیون و 500 هزار تومان و نرخ بلیت های یکسره تهران- نجف 
600 هزار تومان و مشــهد- نجف نیــز 750 هزار تومان را پذیرفته اند و 
ملزم به اجرای آن می باشــند لذا با هرگونه تخلف فروش بلیت بیرون از 

این چارچوب برخورد خواهد شد.
گفتنی اســت در این جلســه همچنین دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی، نماینده ســازمان حج و زیارت و دیگر مدیران دســتگاه های 
امنیتی و انتظامی ضمن اعلام آمادگی برای همکاری با سازمان هواپیمایی 

کشوری در این ایام نقطه نظرات خود را بیان کردند.

یک استاد اقتصاد گفت: متاسفانه دولت در 
اعلام آمارها از قبیل آمار تورم با اعداد و ارقام 

بازی می کند.
ابوالقاسم حکیمی پور در گفت وگو با فارس افزود: 
متاســفانه دولت در اعلام آمارها از قبیل آمار تورم با 
اعداد و ارقام بازی می کند و نرخ تورم را با محاســبه 
قیمت 351 کالا زیر 10 درصد اعلام می کند، در حالی 
که میزان افزایش قیمت دارو، اجاره مســکن وافزایش 

هزینه های خدمات را در آن نمی گنجاند. 
این استاد اقتصاد دانشگاه آزاد اسلامی اظهار داشت: 
در کشورهای پیشــرفته و توسعه یافته آمارها توسط 
بخش خصوصی اندازه گیری و اعلام می شود، در حالی 
که آمارها در کشور ما توسط بخش دولتی اندازه گیری 

و اعلام می شود.
وی در ادامه با اشاره سابقه تک نرخی کردن ارز در 
کشــور و نتایج آن اظهار داشت: شاید یکی از دلایلی 
که در ســال های 1372 - 1373 نرخ تورم به حدود 

49/5 درصد افزایش یافت، همین سیاســت  غلط تک 
نرخی کردن ارز در آن مقطع زمانی بود. 

این اســتاد اقتصاد با بیان اینکه کاهش نرخ سود 
ســپرده ها می تواند منجر به افزایش قیمت دلار شود، 
افزود: بنابراین به احتمال زیاد در نیمه دوم امسال باز 
هم نرخ دلار افزایش می یابد و این احتمال وجود دارد 
که مردم سپرده هایشان را از بانک ها خارج کنند و به 

سمت سفته بازی ارز ببرند. 
وی در پاســخ به این سؤال که آیا افزایش نرخ ارز 
در ماه های اخیر و به ویژه در روزهای گذشته به دلیل 
سیاست بانک مرکزی در کاهش نرخ سود سپرده های 
بانکی بوده است، گفت: ماهیت پول حرکت به سمت 
سود بیشتر است، پس اگر سود بیشتر در سپرده گذاری 
بانکی باشد، پول به آن سمت حرکت می کند و اگر سود 
بیشتر در خرید و فروش ارز و یا مسکن باشد، باز هم 
پول به آن ســمتی حرکت می کند که سود بیشتری 

کسب کند. 

حکیمی پور با بیان اینکه در اقتصاد ایران یک سری 
عوامل آشکار و پنهان وجود دارد، اظهار داشت: یکی از 
عوامل آشکار در افزایش نرخ ارز همین کاهش نرخ سود 
سپرده هاست که طبیعتا پول را به دنبال سود بیشتر به 

بازار ارز می کشاند. 
این اســتاد اقتصاد تأکید کرد بانک مرکزی قصد 
تک نرخــی کردن دلار را دارد اما می خواهد این کار با 
نرخ بالا انجام شود، بنابراین یک حرکت تدریجی را با 

آگاهی برای افزایش نرخ ارز شروع کرده است. 
وی با بیان اینکه بانک مرکزی نمی خواهد در قیمت 
دلار شوک ایجاد کند، افزود: اما بانک مرکزی می خواهد 
نرخ ارز به حدود 5 هزار تومان برسد و آرام آرام در حال 

انجام این کار است. 
این کارشناس اقتصادی بیان داشت: تورم در اقتصاد 
ایران در پایان امسال به نرخ 25 درصد می رسد و رکود 

بیشتر دامن گیر اقتصاد می شود. 
حکیمی پور اظهار داشت: در 4 سال گذشته بانک 

مرکزی سیاست های انقباضی را در پیش گرفته بود، اما 
سیاست های آن هم اکنون به سمت انبساطی شدن در 
حال حرکت است و در حالی که تاکنون دیدگاه کنترل 
تورم را داشت، اکنون دیدگاه خروج از رکود را هم دارد. 
وی گفت: اقتصاد ایران نیازمند جراحی اســت در 
حالی که دست اندرکاران و مسئولان اقتصادی کشور 
ما در حد یک پزشک عمومی هستند و جراح نیستند. 
ضمن اینکه حین جراحی ممکن است خونریزی ایجاد 
شود و باید شرایط بحرانی را کنترل کرد که در اقتصاد 

ما مدیر بحران وجود ندارد. 
حکیمی پــور با بیان اینکه اقتصاد ایران بین 75 تا 
80 درصد وابســته به نفت است، گفت: با این شرایط 
باید نرخ ارز توســط دولت کنترل شود، زیرا تجربه در 
اقتصاد ایران نشان می دهد که وقتی قیمت اقلامی مانند 
سوخت افزایش می یابد، فقط بین 2/5 تا 4 درصد تورم 
ایجاد می کند، اما افزایش قیمت ارز یک شبه می  تواند 

نرخ تورم را تا 10 درصد افزایش دهد.

 رئیس  کمیســیون اقتصادی مجلــس از خروج برخی از 
شرکت ها از سهام عدالت انتقاد کرد و آن را خلاف قانون خواند.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، محمدرضا پورابراهیمی در یک 
گفتگوی تلویزیونی، درمورد عملکرد سازمان خصوصی سازی گفت: 
برخی شرکت ها را از مجموعه شرکت های سهام عدالت خارج کرده اند 

که این خلاف قانون است.
وی افزود: ازجمله این شــرکت ها؛ شــرکت هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران اســت که می گویند زیان ده بوده و آن را از مجموعه 

شرکت های سهام عدالت خارج کرده اند.
رئیس  کمیســیون اقتصــادی مجلس اظهار کــرد: در حالی که 
کوچکترین تغییر در چارچوب شرکت های سهام عدالت؛ خلاف قانون 
است اما دولت چند وقت پیش هفت شرکت را از مجموعه شرکت های 
سهام عدالت خارج کرد.پورابراهیمی اضافه کرد: تصمیم گرفته شده 
برای پرداخت ما به التفاوت سود سهام عدالت تا سقف یک میلیون تومان 
از سوی مردم با چارچوب اهداف واگذاری سهام عدالت همخوانی ندارد.

وی افزود: مبلغ 470 هزار تومانی که به طور متوســط مردم باید 
بپردازند حدوداً معادل ارزش خود سهام عدالت است و مجموع آن 20 
هزار میلیارد تومان می شود و پرداخت آن را به صلاح کشور نمی دانیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بخشی از سهام شرکت های 

سهام عدالت هنوز ارزش گذاری و تعیین تکلیف نشده اند.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: از مجموع 50 میلیون نفری که باید 
ما به التفاوت سود سهام عدالت را پرداخت کنند تاکنون تنها 23 هزار 

نفر پول پرداخت کرده اند.
وی گفت: با احتساب 50 هزار تومان برای افتتاح حساب در بانکها، 
مردم باید 520 هزار تومان پرداخت کنند در حالی که به طور متوسط 

80 هزار تومان قرار است سود به آنها پرداخت شود.
رئیس  سازمان خصوصی سازی هم که در این گفتگو حضور داشت، 
اظهار کرد: 60 شرکت در قالب شرکت های سهام عدالت است که 49 
تای آن دارای قیمت قطعی اســت. ارزش این شــرکت ها 27 هزار و 
200 میلیارد تومان است در حالی که ارزش بازار آن 55 هزار میلیارد 

تومان است.
میرعلی اشــرف پوری حسینی افزود: از مجموع 60 شرکت دولت 
در 10 سال گذشته شرکت هایی را کم و شرکت هایی را به آنها اضافه 
کرده است. ازجمله شرکت هایی که حذف شدند؛ شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران بود و زیان ده به حساب می آمد و شرکت های 

سوددهی به آنها اضافه شدند.
وی ادامه داد: برای کســانی که مبلغ یک میلیون تومان ســهام 
عدالتشــان را پر کرده باشــند از محل تخفیف یا آورده نقدی برای 

عملکرد سال مالی گذشته 150 هزار تومان سود دریافت می کنند.
پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس  در سوی دیگر 
این نشســت گفت: چگونه این 150 هزار تومان را محاسبه و بدست 

آورده اید، فرمول شما نادرست است.
پوری حســینی در پاسخ تصریح کرد: کسانی که 532 هزار تومان 
دارند و مبلغ یک میلیون تومان را پر نکرده اند سودشــان نصف مبلغ 
150 هزار تومان خواهد بود. پیچیدگی سهام عدالت بسیار زیاد است 
زیرا یک بعد خانوار 5 نفره ای وجود دارد و عده ای هم هستند که نفرات 
خانواده شان بیش از پنج نفر است و 5 میلیون تومان سهم برایشان در 
نظر گرفته شده است، البته توضیح اینها از حافظه مردم خارج است.

پورابراهیمی در طرف مقابل گفت: وقتی از 4000 میلیارد تومان 
صحبت می کنیم باید این رقم را بین 50 میلیون نفر تقســیم کنیم، 
رقم حاصله مشخصاً 150 هزار تومان نیست. نتیجه رقمی حدود 

80 هزار تومان است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس همچنین به این موضوع اشاره 
کرد که خواسته امروز مردم؛ تصمیم گیری دولت برای انتقال مالکیت 
سهام اســت، این انتقال مالکیت حق مردم است. اما پوری حسینی 
گفت: اگر نمی توانیم اصل سهام را دست مردم بدهیم فعلًا می توانیم 
سود سهام را به مردم برسانیم، پس چرا پس از 11 سال از این اقدام 
کوچک فروگذار باشیم. از مردم خواستاریم آنهایی که قصد واریز مانده 
ارزش سهام دارند تا پایان مهر ماه اقدام نمایند و به امید تمدید این 

زمان نباشند.

استاد اقتصاد دانشگاه:

دولتدراعلامآمارتورمبااعدادوارقامبازیمیکند

رئیس کمیسیون اقتصادی:

خارج کردن برخی شرکت ها
 از سهام عدالت خلاف قانون است

نایب رئیس کمیســیون انرژی گفت: از 
رئیس مجلس خواهم خواست که استخدام 
چند نفــر از نمایندگان مجلس را در وزارت 
نفت طبق وعده خود پیگیری کند، چرا که 

اکنون دیگر این موضوع روشن شده است.
هدایــت الله خادمی در گفت وگــو با فارس، با 
تصریــح بر اینکه تعــدادی از نمایندگان مجلس 
منتظر استخدام در وزارت نفت طی سه سال آینده 
بوده و امروز در حال تهیه مقدمات هستند، عنوان 
داشــت:  در نطق آینده میان دستور خود حتماً از 
رئیس مجلس خواهم خواست که استخدام چند 
نفر از نماینــدگان مجلس را در وزارت نفت طبق 

وعده خود پیگیری کند، چرا که اکنون دیگر این 
موضوع مشخص شده است.

وی گفــت:  هرچند ممکن اســت که برخی از 
همکاران ما ناراحت شوند ولی در زمانی که جوانان 
ما بیکارند، نباید نماینده مجلس به فکر استخدام 
در وزارت نفت باشد.نماینده مردم ایذه و باغملک 
در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این یک رانت 
دو طرفه اســت؛ نماینده مجلس از سازمان تأمین 
اجتماعی به وزارت نفت منتقل می شــود و حقوق 
خود را از ماهی چهار میلیون به ماهی 20 میلیون 
می رساند،  پس دیگر آن نماینده، وکیل المله نیست 

و نامش چیز دیگر است.

خادمی گفت: شورای نگهبان باید وارد موضوع 
شــود،  زیرا که صلاحیــت نماینده بــرای انجام 
قانون گذاری و نظارت در مجلس تأیید شده است، 
از این رو وقتی نماینده ای استخدام شد یعنی دیگر 
نمی تواند نظارت خود را روی همان دستگاه انجام 
دهد و قانون مطابق با منافع ملی نیز درباره آن نهاد 

و سازمان وضع کند.
وی خاطرنشان کرد:  اگر به این منوال پیش رود 
همه 290 نفر نماینده مجلس تبدیل به کارکُنان 

دولت می شوند.
بر اســاس این گزارش، علی لاریجانی رئیس 
مجلس شــورای اسلامی در نشست علنی روز 28 

مرداد مجلس و در جریان بررسی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی دولت دوازدهم پس از سخنان خادمی 
به عنــوان مخالف بیژن زنگنه وزیر نفت گفته بود: 
»بینی و بین الله« نماینده ای را سراغ ندارم که وقتی 

به مجلس آمد،  کارمند وزارت نفت شود.
وی در ادامه با اشــاره به این که این استخدام 
بر روی رأی نماینــدگان تأثیر می گذارد، تصریح 
کرده بود: اگر چنین چیزی رخ داده باشد،  ما با آن 

برخورد می کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست مزبور 
گفتــه بود: من در جریانم و می دانم که یک نفر از 

نمایندگان، کارمند وزارت نفت نشده است.

نایب رئیس کمیسیون انرژی:

رئیسمجلساستخدامچندنمایندهسابقدروزارتنفتراپیگیریکند

با اظهارات مدیر ارشد اجرایی شرکت خودروسازی رنو مبنی بر 
احتمال لغو فعالیت های این شرکت در ایران در صورت بازگشتن 
تحریم ها، کم کم وعده بازگشت ناپذیری تحریم ها به علت حضور 

شرکت های خارجی در کشور در حال رنگ باختن است.
بیش از 20 ماه از برجام و وعده حضور خارجی ها در کشور می گذرد. در 
این مدت دولت مدعی بوده که بخش قابل توجهی از تحریم ها رفع شده و 
سرمایه گذاران خارجی به کشور بازگشته اند. حتی بر این ادعا نیز تأکید شد 
که ورود سرمایه های خارجی به کشور، خود ضامن برنگشتن تحریم های 
اقتصادی خواهد بود چرا که این شرکت ها از دولت های خود درخواست 
می کنند برای حفظ منافعشان از اعمال دوباره تحریم ها صرف نظر کنند.
حالا کم کم نشانه هایی از خوش بینانه بودن این نگاه بروز کرده است. 
مرداد ماه سال جاری سازمان توسعه و نوسازی صنعتی ایران )ایدرو( یک 
قرارداد 660 میلیون یورویی با شــرکت خودروسازی رنو منعقد کرد که 
از دســتاوردهای برجام تلقی می شد. اما دو روز پیش مدیر ارشد اجرایی 
گروه رنو اظهار کرد که »مشــخص است اگر تجارت با ایران غیرممکن 
شود، ما با همکاری یکدیگر برنامه ای طراحی می کنیم که تجارتمان در 
آنجا را تعلیق کنیم اما این اقدام به هیچ وجه به معنای این نیســت که 

ایران را ترک می کنیم.«
کارلوس گوسن، با بیان اینکه »اگر ما نتوانیم آنجا بدون درنگ فعالیت 
کنیم پس برای یک ســال، دو یا سه سال در آنجا فعالیت می کنیم، زیرا 
من فکر نمی کنم که این موقعیتی باشد که برای همیشه ادامه یابد« در 
حقیقت آب پاکی را روی دســت کسانی ریخت که تصور می کردند این 

قراردادها موجب پایداری برجام و بازنگشتن تحریم ها خواهد شد.
البته برخورد دولت هم با این موضوع منفعلانه بوده است. روز گذشته 
بهرام قاســمی سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسشی درباره 
صحبت های دیروز مدیرعامل شرکت رنو به این اظهارات بسنده کرده است 
که »در مورد چیزی که فعلًا در حد حدس و گمان است نباید عجله کرد 
و باید صبر کرد تا مشخص شود وضعیت در آینده چطور خواهد بود«)!(
علاوه بــر این، قرارداد با رنو از نظر فنی هم مورد انتقاد کارشناســان 
اســت. یک عضو شورای رقابت گفته است که قرارداد جدید ایدرو با رنو 

همان قرارداد دهه 80 است و از این موضوع ابراز نگرانی کرده است.
ولــی ملکــی در گفت وگو با »پردیس خودرو« بــا بیان اینکه من از 
محتوای کلی قرارداد رنو و ایدرو مطلع هســتم، گفته اســت که فارغ از 
اینکه چه مفادی در یک قرارداد به ویژه با یک کشور یا شرکت خارجی 

قید می شود، مهم ضمانت اجرایی قرارداد است.
وی با ذکر این مسئله که قرار است شرکت رنو ضمن همکاری با 60 
قطعه ســاز ایرانی به آنان آموزش نیز بدهد، گفت: این قید خوبی است 

ولی باید دید در عمل شرکت رنو چه خواهد کرد.
عضو ناظر شورای رقابت با تاکید بر این نکته که در قراردادهای خارجی 
باید حواســمان جمع باشد، خاطر نشان کرد: باید بپذیریم رنو به عنوان 
یک شرکت خارجی به خاطر منافع ایران این قرارداد را امضا نکرده است 

بلکه به دنبال منافع خودش است.
وی تصریح کرد: چرا با وجود اینکه ایدرو قبلا با رنو قرارداد امضا کرده 

و در آن قرارداد موفق نبوده، مجددا با همان شرکت قرارداد می بندد.
نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت: قرارداد جدید ایدرو با رنو 
تقریبا مانند همان قرارداد قبلی با رنو در دهه 80 است، لذا جای نگرانی 

وجود دارد.

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابراتی 
شهید تندگویان، آیت ا... کاشانی، شهر قدس، جماران و شهید میراحمدی 
نسیم شــهر از تاریخ 18 مهرماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین 
در مرکز مخابرات شهید تندگویان با پیش شماره های 2630 الی 2632، 
2230 الــی 2233، 2250 الــی 2253، 2614 در محدوده خیابان های 
شهید منصوری، روشــن، خدایاری و در مرکز مخابرات آیت ا... کاشانی 
با پیش شــماره های 4400 الی 4409، 4495، 4496 در محدوده بلوار 
فردوس، رامین شمالی، وفا آذر شمالی، آیت ا... کاشانی و در مرکز مخابرات 
شهرقدس با پیش شماره های 4681 الی 4689 در محدوده بلوار انقلاب، 
تابان، دلفان به مدت 72 ســاعت دچار اختلال می شــود. همچنین در 
مرکز مخابرات جماران با پیش شــماره های 2280 الی 2283، 2228، 
2229، 2610 الی 2614 در محدوده خیابان های شــهید باهنر، شهید 
سوده، شــهید امیریان، شهید چراغی، شهید راد، شهید حبیبی، هیراد، 
صبا، بی نام و در مرکز مخابرات شــهید میراحمدی نســیم شهر با پیش 
شــماره های 5661 در محدوده نسیم شهر، بلوار نبوت، نبوت 9 به مدت 

3 روز با اختلال همراه است.
* سازمان حمایت  مصرف کنندگان  و  تولیدکنندگان اسامی هفت 
شرکتی که به صورت غیرقانونی خودرو پیش فروش می کردند را 
اعلام کرد. به گزارش ایسنا، آنطور که در قانون صیانت از حقوق 
مصرف کنندگان خودرو آمده اســت، تنها شرکت هایی امکان 
پیش فروش خودرو دارند که مجوز داشته باشند و باید با متخلفانی 
که خارج از این چهارچوب عمل می کنند برخورد قانونی شود. بر 
این اساس، عملکرد شرکت های »عظیم خودرو«، »مفتاح رهنورد«، 
»داتیس خودرو«، »طاها خودرو«،  »شهر خودرو«، »آداک خودرو« 
و »پرشین پارس« در پیش فروش خودرو به دلیل نداشتن مجوزهای 

لازم، غیرقانونی اعلام شده است.
* رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: حرف هایی که از ســوی هیئت دولت 
برای توانمندسازی بخش خصوصی زده می شود از روی اعتقاد و باور قلبی 
نیست. غلامحسین شافعی افزود: در سال اول دولت یازدهم در کنفرانس 
اقتصاد ایران موضوعی را مطرح کردیم که متأســفانه به نتیجه نرســید؛ 
اجرای قانون بهبود مســتمر محیط کسب وکار مسئله ای است که بارها 
از سوی بخش خصوصی مورد تأکید قرار گرفته اما همچنان روی زمین 
مانده اســت. شافعی تصریح کرد: البته بخش خصوصی معتقد است که 
اراده ای برای توانمندسازی بخش غیردولتی وجود ندارد و حرف هایی هم 
که از ســوی هیئت دولت زده می شود از روی اعتقاد و باور قلبی نیست. 
چون درعمل تغییری دیده نمی شود. اینکه از بخش خصوصی حرف زده 
می شود کافی نیست. در بسیاری از مواقع غیبت بخش خصوصی به خوبی 
احساس می شود که این مورد به  شدت مورد انتقاد پارلمان بخش خصوصی 
کشور است.بر اساس اظهارات وی تعداد زیادی از فعالان اقتصادی در این 
سال ها در دریای مشکلات غرق شدند. اعتماد و اعتقاد به بخش خصوصی 
از دســت رفته است؛ بخش خصوصی باید اعتماد ازدست رفته خود را به 

دست آورد تا بتواند مؤثر عمل کند.
* گمرک ایران از کشــف محموله ۱۱هزار لیتری سوخت قاچاق 
در گمرک ماهی رود استان سیستان و بلوچستان خبر داد. این 
محموله سوخت قاچاق با رصد مأموران گمرک مرزی ماهی رود و 

تقاطع گیری اطلاعات سامانه جامع امور گمرکی کشف شد.
* رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: به دلیل شبهات پیش آمده و ادامه 
آلودگی هوای تهران دادســتانی تهران هم تقاضای ورود به نمونه گیری 
پایش بنزین را داشــت. به گزارش فارس نیره پیروزبخت، افزود: سازمان 
از حضور دادستانی تهران در نمونه گیری استقبال کرده، نمونه گیری از 
سطح شهر تهران صورت گرفته و در آزمایشگاه های سازمان ملی استاندارد 
پایش شده است. وی افزود: قبلا پایش کیفیت در آزمایشگاه های همکار 
سازمان اســتاندارد صورت می گرفت ولی اکنون در آزمایشگاه های خود 

سازمان بررسی صورت می گیرد. مالی  تامین  و  بین الملل  اقتصاد  کارشناس 
گفت: راهبرد دولت برای جذب ســرمایه های 
خارجی کج و معوج است و با پهن کردن فرش 
قرمز و رفت آمد هیئت های خارجی ســرمایه 

جذب نمی شود، بنابراین آدرس غلط ندهیم.
به گزارش خبرگزاری فارس ، بهروز علیشیری در 
پاسخ به اینکه چه میزان از منابع فاینانس امکان جذب 
دارد و اینکه نگاه مسئولان به آن کار درستی است یا 
سرمایه گذاری مستقیم باید محور جذب سرمایه باشد 
اظهار کرد: به طور قطع جذب سرمایه گذاری مستقیم 
به دلیل مزایای مطلق آن در قیاس با فاینانس باید در 
اولویت باشد. اما باید توجه داشت که به موازات مزایای 
بالای این روش، رقابت برای جذب آن هم بالا است. 
یکی از پیش شرط های این اقدام تشریک مساعی و 
مشارکت همه نهاد های موجود در اقتصاد ملی است.

وی با اشــاره به اینکــه در گذشــته 65 درصد 
ســرمایه گذاری خارجی مربوط به نفت بوده افزود: 
حــدود 25 تا 30 درصد هم به بخش صنعت مرتبط 

بود که شامل بنگاه های کوچک و متوسط بودند. 
این کارشــناس اقتصاد بین الملل در مورد رفتار 
امروز دولت نسبت به جذب سرمایه گذاری خارجی 
گفت: باید توجه داشــت که جذب ســرمایه گذاری 

خارجی آداب، سیاســت، پروتکل ها و پیش نیاز های 
ضروری خود را می خواهد. اینکه فقط از اســتراتژی 
دعوت اســتفاده کنید و بگویید کشور آماده پذیرش 
ســرمایه گذاری خارجی اســت، کافی نیست. اینکه 
با اســتراتژی دعوت فرش قرمز پهــن کنید جواب 
نمی دهد. در فضای کج و معوج شــدن راهبردهای 
ســرمایه گذاری، بخش خصوصی هوشــیار است و 

نمی آید.
علیشیری ادامه داد: البته در مطالعه اخیری که در 
مورد قانون مشوق های سرمایه گذاری خارجی انجام 
دادیم، نشان داده شد که قانون موجود دارای ضعف 

و کاستی های زیادی است که باید اصلاح شود. 
وی با تایید سفر بیش از 200 هیئت خارجی به 
ایران گفت: از نظر من آنها هیئت های حقیقت یاب 
بودند که هدفشان ارزیابی فضای اولیه اقتصاد ایران 
بود نه سرمایه گذاری! در بهترین حالت آنها به دنبال 
ســاده ترین شکل مناســبات اقتصادی یعنی رابطه 

تجاری و فروش کالا های خود رفتند. 
این کارشناس اقتصاد بین الملل ادامه داد: نگاه کنید 
چقدر برندهای خارجی فعالیتشان زیاد شد. دوستان 
در اتاق بازرگانی که عمدتاً طرف مراوده بودند آنها هم 
انتقاد کردند که خارجی ها برای فروش محصولاتشان 

به ایــران آمده اند. 
این کار را در سطح 
ری  یه گذا ســرما
خارجی نمی بینیم 
و کار پیمانــکاری 
اســت کــه اتفاقاً 
ســرمایه هم وارد 
کشــور می کنــد 
امــا روابط عمیق 
نیامد.لذا  بوجــود 

نباید انتظار داشته باشیم با آمدن چند هیئت معجزه 
اتفاق بیفتد. اصلا انجام ســرمایه گذاری خارجی در 
قالــب هیئت های بزرگ اتفاق نمی افتد! ما هم نباید 
آدرس غلط بدهیم. اگر انتظار داشته باشیم هیئت های 
خارجی با خودشان کیســه ارز برای سرمایه گذاری 

آورده اند، به طنز شبیه است.
علیشــیری با بیان اینکه قانون سرمایه گذاری ما 
نه تنها تســهیل گر نیســت، بلکه دست و پاگیر هم 
است افزود: بیش از 95 درصد از کشورهای دنیا اصلًا 
مجوز سرمایه گذاری خارجی ندارند. اینکه سرمایه گذار 
طرح بیاورد و ابتدا از دستگاه مربوطه مجوز بگیرد و 
بعد به سازمان سرمایه گذاری خارجی بدهد و مجوز 

سرمایه گذاری خارجی بگیرد، مربوط به سه دهه قبل 
است. همه کشورها حوزه های خاصی مثل حوزه انرژی 
اتمی، نظامی، پروژه های دفاعی و بخش های خاصی 
را در فهرست منفی گنجانیده اند که  سرمایه گذاری 
خارجی اجــازه ورود به آن حوزه ها را ندارد، ولی در 

بقیه حوزه ها آزادند. 
علیشــیری با انتقاد از تنبیه نشدن شرکت هایی 
مثــل پژو گفت: پژو در یــک دوره ای در ایران بود و 
رفــت. رفتارهای آن روز را هیچ کس نمی بیند و این 
خطرناک است. یعنی اگر پژو آمد و رفت، امروز باید 
برایش تنبیه گذاشــته شود و قرارداد سخت و سفت 
بسته شود یا اگر عقب نشینی کرد برخورد قاطع شود.
این کارشناس اقتصاد بین الملل درباره محرمانه 
بودن قرارداد با خودروســازان فرانسوی گفت: مگر 
می شــود قرارداد محرمانه باشد؟! بیش از 60 تا 70 
درصد تولید بــازار را در اختیار خواهند گرفت. اگر 
مجددا تحریم  رخ داد چه رفتاری خواهند داشــت. 
متن ایــن قرارداد ها باید علاوه بر آنکــه در اختیار 
مســئولین ذیربط قرار بگیرد در اختیار کارشناسان 
فنی، مالی و حقوقی هم قرار بگیرد. بحث و بررسی 
شوند و الگو های مناسب رفتاری را برای قرارداد های 

جدید فراهم کنند. 

کارشناس اقتصاد بین الملل:

راهبرددولتبرایسرمایهگذاریخارجیکجاست

دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن 
کشور گفت: از سال گذشته تاکنون تسهیلات 
مناســبی برای حوزه تولید مسکن در نظر 

گرفته نشده است.
فرشید پورحاجت در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
این که تابســتان زمان جابه جایی مردم در بحث 
مسکن است، افزود: تابستان امسال شرایط اندکی 
متفاوت بود و امسال در بازار اجاره داری سال خوبی 

را پشت سر نگذاشتیم.
وی با اشــاره به این که افزایــش قیمت اجاره 
مسکن فشاری را روی دوش مستاجران گذاشته 
است، تصریح کرد: به علت کمبود واحد اجاره ای 
مناسب برای مردم شاهد رشد قیمت اجاره مسکن 

در کل کشــور بودیم و این مســئله باعث شد تا 
بازار اجاره داری مناســبی را در تابســتان امسال 

شاهد نباشیم.
پورحاجت عنوان کرد: در حوزه خرید و فروش 
مسکن، نیمه اول امسال با توجه به کاهش ریسک 
معاملات مسکن در بازار و برنامه ریزی دولت برای 
حمایت از این بخش شاهد آن بودیم تا مردم بیشتر 
از گذشته در بازار خرید و فروش مسکن ورود کنند 

و معاملات بیشتری را رقم بزنند.
وی ادامه داد: امیدواریم این روند ادامه داشته 
باشــد تا مردم بتوانند مســکن مورد نیاز خود را 

خریداری کنند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور 

اظهار کرد: در حال حاضر در حوزه تولید مسکن 
شاهد وجود مشکلاتی هســتیم و علیرغم آنکه 
بخش خصوصی تلاش کرده تا وارد بازار مســکن 
شــود و مخاطــرات تولید را پذیرفته اســت اما 
متاسفانه منابع مالی خوبی را برای تولید مسکن 

فراهم نشده است.
پورحاجت گفت: از ســال گذشــته تاکنون 
تسهیلات مناسبی برای حوزه تولید مسکن در نظر 
گرفته نشده است. سیستم تولید مسکن وابستگی 
کاملی به تسهیلات بانک مسکن دارد اما با توجه 
به تغییر رویه این بانک در پرداخت تسهیلات به 

تولیدکنندگان، کار بسیار سخت شده است.
وی عنــوان کرد: افزایش هزینه ها برای حوزه 

تولید خوب نیست و باید پرداخت تسهیلات برای 
حوزه تولید تســهیل شود و نگاه بانک مسکن به 

متولیان تولید مسکن متفاوت باشد.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور 
خاطرنشان کرد: نرخ سود تسهیلاتی که برای حوزه 
ساخت مسکن توسط بخش تولید هزینه می شود، 
بالای 22 تا 23 درصد است که این مقدار بالاتر از 

مصوبات شورای پول و اعتبار است.
پورحاجــت بیان کرد: تنهــا کانالی که بانک 
مسکن برای پرداخت تسهیلات در حوزه ساخت 
مســکن در نظر گرفته است، در قالب اوراق حق 
تقدم مسکن است که هزینه این اوراق نیز بسیار 

بالا است.

دبیر کانون انبوه سازان مسکن:

تسهیلاتمناسبیبرایحوزهتولیدمسکندرنظرگرفتهنشدهاست


